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“Demonitzar qualsevol sector que
genera ocupació és un error”

Entrevista a Oriol Junqueras · Vicepresident del Govern
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El passat 19 de juny els Mossos
d’Esquadra detenien Juan Carlos
Ramos, regidor socialista de Sant
Adrià de Besòs. Ramos hauria
desviat presumptament fons pú-
blics destinats a la vigilància de pi-
sos buits del Consorci de la Mina.
Els diners haurien anat a parar a
mans d’un altre dels detinguts,
conegut com a Tío Cristina, que
hauria delegat la vigilància a em-
preses irregulars gestionades per
suposats clans gitanos.

Una pràctica que és un secret
a veus a la Mina, on és habitual
trobar cartells que anuncien la vi-
gilància dels clans en pisos públics
o obres privades, tot i que des de
la detenció de Ramos i des que han
aparegut els primers reportatges
abordant el tema a la premsa són
menys visibles. Més enllà de les su-
posades irregularitats en la gestió
de pisos públics, els clans fa temps
que controlen la seguretat de di-
verses obres en aquest barri, sovint
a través de la intimidació. A la
Mina tradicionalment s’han re-
partit el territori. Els veïns, quan
ningú els sent, acostumen a em-
prar la paraula “màfia” per referir-
s’hi. Mai en veu alta, per por a les
represàlies. I més després que la
detenció de Ramos hagi derivat en
diverses situacions tenses, com l’o-
cupació massiva de pisos buits de
titularitat pública que es va produir
al barri el juliol i que encara con-
tinua. Una ocupació organitzada
pels mateixos clans que durant
molt temps s’han encarregat de vi-
gilar els pisos que ara usurpen.

Més enllà del barri de la
Mina, però, la presència de car-
tells amb el nom de suposats
clans també es pot comprovar en
obres de Barcelona i d’altres mu-
nicipis de l’àrea metropolitana,

com ara Badalona, l’Hospitalet o
Tiana, entre molts altres.

AL CENTRE DE BARCELONA
Carrer Joaquim Pou número 2,
barri Gòtic (Barcelona). En aquest
petit carrer que toca a la Via Laie-
tana de la capital catalana s’hi està
construint un hotel. 

Les obres les fa una de les
constructores més importants
de Catalunya –el 2016 va ingres-
sar 376 milions d’euros–. A la fa-
çana s’hi poden veure cartells
amb el nom d’un dels clans de la
Mina acompanyat d’una bande-
ra gitana. Aquest mitjà s’ha posat
en contacte amb la constructora
per preguntar sobre la qüestió. La
resposta –feta per una treballa-
dora del departament de comu-
nicació i per correu electrònic– ha
estat que desconeixen la situació.
Preguntats, en un segon correu,
per quina és l’empresa que fa la
vigilància a les obres de l’hotel –i
si la mateixa té l’autorització ad-
ministrativa i està inscrita al re-
gistre d’empreses de seguretat–
ja no hi ha hagut resposta.   

Un altre exemple. Cantonada
entre els carrers Roger de Flor i
Rosselló, també a Barcelona. Allà
el Consorci d’Educació hi fa una

nova escola. A la tanca que separa
les obres del carrer hi ha dos car-
tells, altre cop amb una inscripció
i els colors de la bandera gitana. El
nom coincideix amb el d’un clan
desarticulat fa tres anys que con-
trolava el tràfic de droga a Vilade-
cans. Fonts del Consorci es limiten
a dir que aquesta ‘empresa’ –ho es-
criuen així, entre cometes– està
contractada per la constructora, la
qual “sol·licita els serveis de vigi-
lància que considera oportuns”. El
mateix argument que utilitzen en
el cas de les obres de l’institut Vi-
ladomat, també a l’Eixample.

Qui tampoc aclareix la situació
és la promotora d’una obra de l’a-
vinguda Onze de Setembre de Tia-
na, on el nom del cartell també
coincideix amb el del clan de Vila-
decans desarticulat fa temps.

RESIGNACIÓ SINDICAL
Exemples a banda, qui coneix bé
aquesta realitat és Sergio Sánchez,
d’ADN Sindical Seguridad y Ser-
vicios de Cataluña. Aquest sindicat
va ser l’encarregat de denunciar a
la conselleria d’Interior, l’any 2012,
que a la Mina s’estaven contractant
empreses que no tenien autoritza-
ció. En declaracions a aquest mit-
jà, Sánchez alerta que a la vigilàn-

cia d’obres “tothom sap què passa
des de fa molts anys, però ningú fa
res”. Al mateix temps, lamenta
que “les empreses privades saben
qui contracten, però si això ja es va
permetre amb edificis públics en-
tre el 2012 i el 2016, imagina’t en
el cas de les obres privades”. Les
empreses de les quals parla Sán-
chez no tenien l’autorització per fer
la vigilància, tal com marca la Llei
5/2014 de seguretat privada i va
avançar en el seu moment el diari
Ara. I és que  una cosa és donar d’al-
ta una societat limitada –com sí que
fan alguns d’aquests suposats em-
presaris de la seguretat privada– i
una altra és tenir els permisos i com-
plir la llei per fer aquesta tasca.

INTIMIDACIÓ
Un arquitecte que fa molts anys
que dirigeix obres arreu de l’àrea
metropolitana, i que prefereix
mantenir l’anonimat, confirma a
aquest mitjà que la vigilància d’o-
bres per part de presumptes clans
és una pràctica estesa. De fet, ex-
plica que “són els mateixos clans els
que van a l’obra i pregunten al
constructor: ‘Oi que necessiteu
seguretat?’”. “Si els dius que no”,
afegeix, “ja saps que l’endemà no
hi trobaràs res”. Aquest arquitec-

te posa d’exemple un cas de fa anys
al barri del Gornal, a l’Hospitalet,
que recorda bé perquè va viure els
fets de primera mà. “Es tractava
d’una obra pública d’arranjament
d’una zona del barri”, explica.
“Quan quedava molt poc per fina-
litzar els treballs van donar la vi-
gilància per acabada. L’endemà van
desaparèixer els bancs que s’havien
de posar a la zona”, recorda. El
constructor de l’obra, que també
demana mantenir l’anonimat, ho
confirma i afegeix que sovint “tot
queda en l’economia submergida”.
Altres empreses sembla que pre-
fereixen abandonar l’obra abans de
córrer aquest risc, com hauria
passat a Sant Roc (Badalona) l’a-
bril passat, quan una constructo-
ra va retirar-se d’un projecte públic
per motius d’“incivisme”.

Tot i aquest panorama, no
sembla que es pugui posar fi a
aquesta realitat. Les empreses
haurien de denunciar els fets, però
això no passa. “Si no rebem cap de-
núncia, no hi pot haver una in-
vestigació”, diuen els Mossos d’Es-
quadra. De fet, la investigació de la
Mina va començar en el marc
d’una operació antidroga. El gre-
mi de promotors també fa silenci
i, mentrestant, tot segueix igual.

A. Merino / A. Nadeu / A. Ribas
BARCELONA

Qui vigila les obres?
» Cartells de suposats clans gitanos proliferen en obres d’arreu de Barcelona i l’àrea metropolitana
» Un arquitecte i un constructor relaten casos d’intimidació dels clans per aconseguir la vigilància

Dos dels casos d’obres amb cartells de vigilància de suposats clans gitanos que apareixen en aquest reportatge. Fotos: Línia
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REFERÈNDUM4El camí cap a l’1-O s’es-
curça. Queden pocs dies perquè els cata-
lans siguin cridats a les urnes per dir si vo-
len que Catalunya sigui un Estat inde-
pendent en forma de república.

L’acceleració cap al referèndum va viu-
re el 6 i 7 de setembre dos episodis clau, els
de l’aprovació de les lleis del referèndum i
de transitorietat jurídica. La primera es va
aprovar el dia 6 en una jornada maratoniana
i caracteritzada per l’alta tensió al Parlament.
L’endemà, amb la tensió més rebaixada,
Junts pel Sí i la CUP van aprovar la llei de
transitorietat jurídica, una de les tres nor-
mes anomenades de ‘desconnexió’. Va ser
la resposta d’aquestes dues formacions a l’a-
nunci de la Fiscalia de querellar-se contra tot
el Govern i la Mesa del Parlament. La llei de
transitorietat, però, va quedar suspesa cau-
telarment el 12 de setembre després que el

Tribunal Constitucional admetés a tràmit el
recurs del govern espanyol contra la norma.

RETIRADA D’URNES?
En aquest escenari, que l’1-O estigui a tocar
no vol dir que s’acabi fent. De fet, també el
12 de setembre, la Fiscalia va convocar el ma-
jor dels Mossos d’Esquadra, Josep Lluís Tra-
pero, per comunicar-li l’ordre del fiscal ge-
neral de l’Estat, José Manuel Maza, d’in-
tervenir per impedir el referèndum i així evi-
tar “la consumació dels delictes”. L’endemà
Trapero va traslladar l’ordre al cos policial.
D’altra banda, el portaveu de l’executiu ca-
talà, Jordi Turull, va confirmar que el Go-
vern havia rebut la notificació de la quere-
lla per la tramitació de la llei del referèndum
i la convocatòria de l’1-O. 

El camí cap a l’1-O es va complicar més
el 13 de setembre quan el mateix fiscal ge-

neral de l’Estat va enviar una ordre als qua-
tre fiscals en cap de Catalunya perquè ci-
tin a declarar els més de 700 alcaldes que
havien anunciat que cediran locals muni-
cipals. Maza va advertir als Mossos que
hauran de detenir els alcaldes que no es
presentin a declarar. Unes detencions
que, en part, es poden acabar produint, ja
que la CUP va deixar clar que els seus bat-
lles ignoraran la Fiscalia. Per la seva ban-
da, els presidents de l'Associació Catala-
na de Municipis (ACM), Miquel Buch, i de
l'Associació de Municipis per la Inde-
pendència (AMI), Neus Lloveras, van
afirmar que aniran a declarar perquè no
tenen “res a amagar”. Un dia més tard es
va conèixer la querella de la Fiscalia con-
tra Lloveras i Buch per col·laborar amb l’1-
0, que  va ser admesa a tràmit el 18 de se-
tembre. El magistrat instructor, però, va

descartar els delictes de prevaricació i mal-
versació que demanava la Fiscalia.

D’altra banda, el 14 de setembre es va
fer encara més evident el desafiament del
Govern a l’Estat després que el vicepre-
sident Oriol Junqueras comuniqués al mi-
nistre d’Hisenda, Cristóbal Montoro, que
ja no retrà comptes de les despeses rela-
cionades amb l’1-O. Això va provocar
que l’endemà Montoro anunciés la inter-
venció dels comptes de la Generalitat. Una
decisió que la Generalitat va recórrer al Su-
prem el 18 de setembre.

Per últim, el dia 15, en l’àmbit muni-
cipal, es va saber que l’alcaldessa de Bar-
celona, Ada Colau, i el Govern havien arri-
bat a un acord perquè es pugui votar a la
ciutat. Tot i això, no es van fer públics els
detalls de l’acord, que va quedar en un
anunci sense cap concreció.

MANIFESTACIÓ4Al calendari de mobilit-
zacions fins a l’1-o hi havia una data mar-
cada, l’11 de setembre. Les expectatives es
van complir i la Diada va tornar a servir per-
què l’independentisme demostrés, un any
més, la seva capacitat de mobilització. Un
milió de persones van omplir el centre de
Barcelona per reivindicar, de forma pací-
fica i festiva, el seu dret a votar el pròxim
1 d’octubre en una jornada on el crit més
escoltat va ser el de “Votarem!”.

La jornada, com és habitual en les ma-
nifestacions convocades per l’ANC, va te-
nir com acte central una performance. En-
guany, com marca el ritual, a les 17:14h qua-
tre lones amb una urna, dos sís i un símbol
de la pau van sortir de cada extrem de la
creu formada entre el passeig de Gràcia i el

carrer Aragó, per trobar-se a la cruïlla d’a-
quests dos carrers. A mesura que les pan-
cartes anaven avançant la gent s’havia d’a-
nar posant la samarreta d’aquesta edició, tot
i que molts ja la duien des de feia estona.

A banda de la performance, la jornada
va servir per reivindicar el dret a l’autode-
terminació de Catalunya. El president de
l’ANC, Jordi Sànchez, va afirmar que  “amb
aquesta actitud no poden fer res ni fiscals,
ni jutges ni guàrdies civils”. Per la seva ban-
da, el president d’Òmnium, Jordi Cui-
xart, va assegurar que “l’Estat ja no té cap
autoritat sobre el poble de Catalunya”.
Les paraules de Sànchez i Cuixart van
arribar després que dos premis Nobel de la
pau, Ahmed Galai i Adolfo Pérez Esquivel,
explicitessin el seu suport al referèndum.

Un sol crit: “Votarem!”

» Recta final per a la celebració de l’1-O, que el 6 i 7 de setembre va viure dos dies clau al Parlament 
» La Fiscalia convoca el major dels Mossos per dir-li que la policia catalana ha d’evitar el referèndum

L’hora de la veritat
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Tribuna

per José Antich

4La gent impulsa l’1-O

El sisè suflé des de l'any 2012 va
pujar i va pujar durant tota la
tarda d'aquest dilluns sense que
el Govern espanyol i els contra-
ris al referèndum de l'1 d'octu-
bre fossin capaços de donar
una resposta comprensible que
no fos la que s'havia elaborat als
argumentaris oficials des d'ho-
res abans de la multitudinària
manifestació d'aquest dilluns: hi
ha menys gent que altres anys;
l'independentisme va de bai-
xa. Un milió de persones, va dir
la Guàrdia Urbana de Barcelo-
na. Bastants més, van dir les en-
titats convocants. Bastants me-
nys, van assenyalar des de la De-
legació del Govern espanyol.
La posició del corresponsal de
The New York Times, Raphael
Minder, és un bon resum de la
manifestació: la seva sisena Dia-
da com a representant del NYT
i encara sorprès perquè els ca-
talans protestin pacíficament a
la seva festa nacional.

En realitat, per un any, el
nombre de persones que va
acudir a la convocatòria al cen-
tre de Barcelona és poc impor-

tant. El que és ressenyable, el
que realment té una significació
política que hauria de fer refle-
xionar el poder polític espany-
ol, les institucions, la direcció de
l'Estat, els mitjans de comuni-
cació -alguns d'ells convertits en
autèntics hooligans i propers al
colpisme-, les institucions fi-
nanceres, sindicats i patronal,
intel·lectuals, la gent de l'art i
l'espectacle, els esportistes i els
membres de totes aquelles dis-
ciplines professionals que tenen
alguna cosa a dir, és que un mi-
lió de persones desafiant el Tri-
bunal Constitucional, la fiscalia
i els tribunals ordinaris de jus-
tícia van sortir al carrer per
acompanyar el Govern de Ca-
talunya en la seva convocatòria
del referèndum de l'1 d'octubre.

Això és el substantiu. El que
s'escapa del relat artificial que es
prova d'imposar des de Madrid
en un moment enormement
complex en què s'ha optat des de
la Moncloa per no fer política i
deixar-ho tot en mans dels tri-
bunals. I s'ha iniciat així una cau-
sa general, perquè cal dir-ne

així, contra l'independentisme.
No contra els seus màxims res-
ponsables polítics, el president de
la Generalitat i la presidenta del
Parlament. El salt de l'Estat ha
estat abismal en les últimes 72
hores: un miler de persones han
estat advertides a través del But-
lletí Oficial de l'Estat que, si se-
gueixen les instruccions del Go-
vern, poden ser inhabilitades o
acusades de prevaricació i qui sap
si de malversació de cabals pú-
blics. Realment, es poden pre-
sentar querelles criminals contra
centenars o milers de persones
per col·locar les urnes l'1 d'octu-
bre? En aquesta cruïlla han situat
el govern espanyol les reivindi-
cacions de Catalunya.

I això que les notícies que ar-
riben des de Madrid són que s'ha
actuat amb contenció en espera
que passés la Diada. I que a par-
tir d'aquest dimarts pujarà diver-
sos esglaons la repressió de l'Es-
tat. D'això només se'n pot dir ce-
guesa. No hi ha cap altra paraula
ni més precisa, ni més curta.

Publicat a El Nacional.cat

per Jordi Lleal 

Estan passant moltes coses,
això va de veritat i no hi ha
marxa enrere. Què pot passar
fins al dia del referèndum?
Ningú ho sap, però el que sí
que sabem és que hi ha la fer-
ma decisió del govern català
de i qui li dóna suport: les en-
titats sobiranistes i molts ciu-
tadans catalans. 

És cert que els unionistes
faran servir les clavegueres,
els tribunals i fiscalies, la Gu-
àrdia Civil, policia Nacional i,
si fan falta, els Mossos d’Es-
quadra i si cal...? S’obre l’in-
terrogant sobre l’aplicació de
l’article 155 de la Constitució.
Quan ens diuen que no ente-
nem la realitat, quan ens ame-
nacen amb lleis i altres formes
de pressió, de veritat s’ho
creuen? He arribat a la con-
clusió que no, però ara no te-
nen altre remei que esperar
que la participació sigui ben
minsa per poder desqualificar

el referèndum. S’adonen que
han fet tard, i les canyes es
tornaran llances en contra de
Mariano Rajoy quan per la
seva inacció s’arribi a un punt
de no retorn. Ni una propos-
ta mínimament factible de
poder ser efectiva i escoltada
pels catalans. Ha fet diverses
intervencions prometent mi-
lionàries inversions i totes
han estat mentida. Fins no fa
gaire, els catalans anàvem re-
accionant als desenganys, in-
sults, mentides i frustracions.
No podem caure en les tram-
pes i els paranys que ens po-
saran per davant per veure si
hi ha alguna reacció violenta.
Ara ens toca canviar de xip,
hem de passar a l’acció, tenir
la iniciativa, marcar els temps
i que siguin els unionistes
que ens vagin a remolc amb
reaccions que seran de tot ti-
pus. Nosaltres a la nostra i ells
ja s’ho faran!

Un diari participatiu

4Accions i reaccions

Actualitat a la xarxa

#LaDiadadelSí #AlcaldesAmenaçats #VagaAFrança

@kantinu: Ya es curioso que en la Diada
de una minoría asistan un millón de
catalanes y en la de todos los catalanes
vayan 614.

@XSalaimartin: El jutge que prohibeix
l’acte de Madrid era de "Libres e Iguales",
el fiscal que persegueix alcaldes, reprovat
per protegir el PP. #HolaDictadura.

@ManuManuel1: Macron llama "vagos" a
los trabajadores que participaron en la
huelga general francesa porque ni de
izquierdas ni de derechas, sentido común.
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NOUS DRETS4El Parlament
va donar llum verda el passat 12
de juliol, amb el vistiplau de totes
les formacions amb representació
a la cambra, a la Renda Garantida
de Ciutadania, una ajuda que
neix per garantir que tots els ciu-
tadans de Catalunya puguin fer
front a les despeses necessàries
tant del seu dia a dia com de les
persones que formen la seva uni-
tat familiar. 

La consellera de Treball, Afers
Socials i Famílies, Dolors Bassa, va
celebrar l’aprovació de la llei que
empara aquesta ajuda i va cons-
tatar que és la demostració que Ca-
talunya “és un país cohesionat”.
Des del Govern destaquen que  es
tracta d’una eina de país que ha de
permetre alleujar i corregir situa-
cions de pobresa i vulnerabilitat. En
aquest sentit, permetrà assegurar
els ingressos mínims de les perso-
nes amb dificultats i, al mateix
temps, impulsar la millora de les
condicions socials i laborals dels
ciutadans davant l’escassedat d’o-
cupació i la precarietat laboral. És
a dir, es tracta d’una ajuda que vol
combatre les desigualtats i garan-
tir una existència digna.

Amb la Renda Garantida, el
Govern es planteja, com a objec-

tiu final, la promoció de les per-
sones beneficiàries i el seu apo-
derament, per tal d’ajudar-les a su-
perar les condicions que les van
dur a necessitar aquesta prestació. 

I és que qui rebi l’ajuda, des-
taquen des de la Generalitat, hau-
rà de respondre de forma “activa,
compromesa i responsable” en
la superació de la situació de vul-
nerabilitat que viu, mitjançant un
itinerari d’inserció laboral que ga-
ranteixi la seva autonomia i inde-
pendència econòmica. 

I qui pot ser beneficiari d’a-
questa ajuda? Qualsevol persona
que tingui uns ingressos inferiors
a 564 euros al mes, que equivalen
al 85% de l’Índex de Renda de Su-
ficiència de Catalunya.  Per tant,
qualsevol persona que no dispo-
si de recursos o que els que tingui
no siguin suficients per afrontar el
seu dia a dia hi té dret.

El perfil de persones que poden
demanar la Renda Garantida de
Ciutadania són famílies de fins a
tres fills amb pocs ingressos, ciu-
tadans que treballen a temps par-
cial, famílies monoparentals on
l’adult no treballi o ho faci a temps
parcial –i cobri menys de 639 euros
al mes–, persones que percebin
menys de 564 euros al mes i les que
ja reben la Renda Mínima d’Inser-
ció, les quals passaran a cobrar, au-
tomàticament, la Renda Garantida
de Ciutadania [per a més informa-
ció veure el gràfic superior]. 

Per tal de demanar la Renda
Garantida de Ciutadania cal trucar
al 900 400 012 o visitar la pàgina
web www.rendagarantida.gen-
cat.cat, on s’informa dels requisits
per accedir a la prestació. Per po-
der iniciar els tràmits cal que els in-
teressats demanin cita prèvia.

La consellera Bassa va explicar
durant la signatura de l’acord amb
els promotors de la Iniciativa Po-
pular per a una Renda Garantida
de Ciutadania que no serà només
el Govern que decidirà qui ne-
cessita aquest ajut, sinó que ho
farà de la mà dels agents econò-
mics, socials i del tercer sector,
amb els quals anirà estudiant com
es va modulant la renda.

Renda Garantida:
tot el que has de saber

Els diferents perfils de persones que poden rebre la Renda Garantida de Ciutadania. Infografies: Oscar Murillo / Línia

www.rendagarantida.gencat.cat 900 400 012

És necessari
demanar cita prèvia

per iniciar els tràmits
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Primera hora de la tarda. Depar-
tament de la Vicepresidència, 
a la Rambla de Catalunya de

Barcelona. Cau un sol de justícia, però
el despatx del vicepresident Junque-
ras és un oasi climàtic. En un gest que
ens recorda un antic president, ens
pregunta amb detall d’on som i de-
mostra que es coneix el territori. Ens
rep tens, atabalat per una agenda
que treu fum. Però acaba relaxat,
amb aquell toc d’ironia que el carac-
teritza i que no perd ni en moments
transcendentals com aquest.

Creu que l’independentisme ar-
riba a la recta final de cara al refe-
rèndum de l’1 d’octubre havent
guanyat més suport a l’àrea me-
tropolitana?
Nosaltres fa molt temps que treba-
llem amb la vocació d’arribar a tot
arreu. En el meu cas concret, com a
exalcalde de Sant Vicenç dels Horts,
fa molt temps que em dedico a mi-
llorar les condicions de vida dels
ciutadans de l’àrea metropolitana
en particular. Estic convençut que
hem donat bons exemples amb la
nostra gestió, la nostra actitud i la

nostra manera de fer. I penso que
hi ha molta gent que comparteix
amb nosaltres que si aquest país
disposa de més eines, les podrem
aplicar molt millor.

Sembla que l’escull principal per
fer créixer aquest suport és la
por a la independència de part
de la població metropolitana.
No sé si la via unilateral per arri-
bar-hi hi ajuda gaire.
Nosaltres sempre hem estat parti-
daris de parlar i d’arribar a acords
amb tothom. Ens hi hem esforçat
molt perquè fos així, no només
amb l’Estat espanyol sinó també
amb agents públics i privats de
tota mena. És evident que el go-
vern espanyol no vol negociar
amb ningú. Mai. No vol parlar de
cap tema sota cap circumstància.
Per tant, és l’Estat espanyol qui tria
la via unilateral d’intentar impedir
l’exercici de la democràcia. 

I vostès la via unilateral d’inten-
tar exercir-la.
Tot el que fem nosaltres té un ca-
ràcter no només bilateral sinó, so-
bretot, multilateral. Estem en el
marc d’unes institucions europees,
d’un món global, complex. Nosal-
tres som uns gestors de multilate-
ralitat. També, entre altres coses,

perquè el nostre és un país molt
plural, molt multilateral en tots els
sentits. I, per tant, a nosaltres se’ns
trobarà sempre en la normalitat
democràtica, en la voluntat de ser-
vir la llei, els principis del dret in-
ternacional i els drets humans. En
tot cas, qui se situa molt sovint al
marge de la legalitat és un govern
que ha tingut un ministre de l’In-
terior que conspirava obertament
per rebentar el sistema sanitari del
nostre país. O per aixecar proves
falses contra ciutadans de Catalu-
nya. Nosaltres això no ho hem fet
mai. Per tant, em sembla que està
molt clar el paper de cadascú.

A la gent la preocupa la butxaca.
Suposem que el Sí guanya el re-
ferèndum i es vol tirar endavant
un Estat independent: Catalu-
nya estaria preparada per ga-
rantir les prestacions d’atur o les
pensions, per exemple?
Bé, en tot cas les prestacions so-
cials són una obligació d’aquell
que les ha recaptat i, per tant, l’Es-
tat espanyol té aquesta obligació
amb tots els nostres pensionistes,
per exemple. De la mateixa ma-
nera que la té l’Estat alemany o
francès amb aquella gent que ha
treballat a les seves respectives
economies. Ningú pot desdir-se

d’aquesta obligació, només faltaria.
D’altra banda, també és evident
que, malauradament, el govern es-
panyol ha polvoritzat, ha fet des-
aparèixer, el fons de reserva de la
Seguretat Social. 

D’acord, però jo li preguntava pel
que podrien fer vostès en el cas
d’una Catalunya independent.
Nosaltres estem en condicions de
garantir que mai no avantposarem
altres interessos als dels ciutadans,
especialment d’aquells que estan
en una situació de més necessitat,
com per exemple els pensionistes. I,
per tant, que el futur de les pensions
estarà molt millor en mans dels ciu-
tadans de Catalunya que no pas en
les d’un govern espanyol que, insis-
teixo, s’ha polit més de 60.000 mi-
lions d’euros que anaven destinats
als pensionistes d’arreu de l’Estat,
també òbviament als de Catalunya.

Parlant de diners, als alcaldes i al-
caldesses els preocupa el deute i
el finançament dels seus ajunta-
ments. Amb un Estat indepen-
dent seria millor que ara?
La primera constatació d’això que
em planteja és que el deute que la
Generalitat té amb els ajuntaments
ha millorat de forma aclaparadora
amb aquest Govern. I que si alguna

cosa caracteritza, entre altres, la
nostra gestió és precisament que
hem afrontat bona part dels nos-
tres compromisos amb el món mu-
nicipal, com també ho hem fet amb
les famílies, amb el conjunt dels
proveïdors... Hem reduït el termini
de pagament a menys de la meitat,
hem quadrat la tresoreria... Hem fet
coses que durant molt temps es
consideraven molt difícils de fer. I la
nostra voluntat és continuar actu-
ant amb la màxima responsabilitat
i compromís amb el món munici-
pal. Em sembla que ho hem de-
mostrat àmpliament arreu. Amb el
metro a l’Hospitalet, amb el tren a
Sabadell, a Santa Coloma de Gra-
menet, a Badalona... Al conjunt de
l’àrea metropolitana. Pagant bona
part d’aquest finançament que es-
tava pendent, impulsant obres... Per
tant, penso que els fets ens avalen.

Creu que s’han refet ponts amb
l’àrea metropolitana?
El que és segur és que jo estic to-
talment compromès amb l’àrea
metropolitana, entre altres coses
perquè en sóc un ciutadà més. Per
part meva, res més plaent que fer
ponts amb els meus conciuta-
dans. El compromís és absolut, en
aquest sentit. Però insisteixo: els
fets ho demostren cada dia.4

Oriol Junqueras
Vicepresident del Govern de la Generalitat

Arnau Nadeu
Fotografia: F. J. Rodríguez

“Estic totalment compromès amb l’àrea
metropolitana: els fets ho demostren”
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– A la gent li fa por la butxaca.
Les pensions, per exemple.
– Doncs el govern espanyol 
s’ha polit el fons de reserva.

– Un Estat català estaria 
preparat per garantir-les?
– El futur de les pensions
estarà molt millor en mans
dels ciutadans de Catalunya.

Entrevista

3Parlem de Barcelona. Aquí, als
districtes més cèntrics (Ciutat
Vella, Gràcia, Eixample i part de
Sant Martí i Sants), el tema estre-
lla és el turisme. Com veu aquest
debat? 
El turisme és una font de riquesa
inqüestionable. Però també és evi-
dent que planteja reptes molt re-
llevants en l’àmbit de l’habitatge,
de la mobilitat... I, per tant, hem de
ser capaços de reorientar una part
de la riquesa que genera precisa-
ment a resoldre alguns d’aquests
reptes que comporta. El que hem
de fer és preservar un model turís-
tic de qualitat i orientat sobretot a
augmentar la despesa per càpita
de cada turista. No ens podem
basar únicament en l’increment
del nombre de persones, perquè
els costos marginals tendeixen a
créixer. Hem d’intentar buscar
aquells elements que ajudin a fer
més qualitatiu aquest sector i dis-
tribuir millor aquesta presència de
turistes, no només en el si de la ciu-
tat de Barcelona, sinó en el seu en-
torn metropolità.

Pensar Barcelona en gran.
Exacte. Segur que hi ha moltes ciu-
tats metropolitanes que estarien
encantades de rebre una part d’a-
questa activitat turística. Per tant,
Barcelona ha de ser conscient que
és la punta de llança d’un àmbit
metropolità que va molt més enllà
del seu municipi. Ha d’assumir amb
plenitud i amb orgull benentès
aquest paper de capitalitat i de
centre d’una àrea metropolitana
que desborda àmpliament el seu
terme municipal. Ha d’assumir les

responsabilitats que això com-
porta, perquè també assumeix una
part molt rellevant dels beneficis
que se’n deriven. Dit això, si som ca-
paços d’aconseguir que aquest tu-
risme generi una aportació per
càpita més gran amb una distribu-
ció de la riquesa més equitativa, més
capil·lar en el territori, i que impulsi la
millora de les condicions de vida en
altres àmbits metropolitans, crec
que tots ens en sentirem satisfets.

De moment, però, el turisme fi-
gura com el principal problema
dels barcelonins. Creu que s’està
demonitzant el sector?
Del que estic convençut és que de-
monitzar, aquesta expressió que

no sé si m’agrada o no però que
vostè utilitza...

...I el conseller Vila, per exemple.
Jo m’he limitat a traslladar-li.
En tot cas vostè s’ha expressat així
i jo li recullo el terme. [Somriu i fa
una pausa]. Demonitzar qualsevol
sector econòmic que genera ri-
quesa i ocupació crec que és un
error. El que sí que hem de fer és
ser exigents amb la manera que
aquesta riquesa es crea, es distri-
bueix... El nostre objectiu és que
tothom visqui millor, que es generi
riquesa i que així augmenti la mus-
culatura fiscal del nostre país, la
qual deriva en recursos que des-
prés destinem als serveis públics
fonamentals, als hospitals i a les es-
coles. El que hem de buscar és la
manera d’equilibrar la presència
turística, d’evitar una pressió ex-
cessiva en determinats àmbits i de
procurar una distribució adequada
de la riquesa que es genera. Així ho
podrem fer compatible. 

Precisament, la distribució ade-
quada de la riquesa és la urgèn-
cia més important als districtes
menys cèntrics (Nou Barris i
part d’Horta i Sant Andreu). En
aquests barris són molts els que
ja no poden pagar ni el lloguer
de casa seva. 
Aprofito la referència a Sant An-
dreu, si m’ho permet, per explicar
que jo vaig néixer aquí, en concret
al carrer Servet, molt a prop de la
plaça Orfila i, per tant, del centre
del Sant Andreu poble durant
tants segles de la nostra història.
D’aquest Sant Andreu tan actiu
des d’un punt de vista industrial,
comercial... Amb un mercat de re-
ferència que, com altres de la ciu-
tat –i tornant al que comentàvem
abans–, potser es podria impulsar
com a centre d’atracció de turisme
o, en tot cas, de servei a la ciuta-
dania que hi viu...

... I, malgrat tot, amb emergèn-
cies habitacionals importants.
Sens dubte. Aquest és un tema que
ha de centrar la nostra atenció. Des
del Govern estem fent un esforç en
aquest sentit, per exemple amb
l’adquisició d’habitatges per posar-
los a lloguer social. 

També han fet un índex de refe-
rència de preus de lloguer. N’hi
ha prou amb això per frenar la
tendència a l’alça?
Bé, és un element més que, com-
binat amb altres, hauria d’ajudar a
donar un bon servei al conjunt de
la nostra ciutadania. També, en
aquest sentit, com millor sigui el
transport públic, més ampli serà el
radi urbà i més pressió es traurà
sobre els usos de la capital, com
ara l’habitatge. És per això que la-
mentem profundament les man-

cances del servei de Rodalies de
Renfe, perquè no hi ajuden gens.
Amb tot, torno a insistir en aquesta
idea de pensar Barcelona més
enllà del seu terme municipal. Pen-
sar en clau d’àrea metropolitana.
Moltes de les ciutats de la qual so-
vint havien quedat oblidades ara
s’estan integrant cada vegada més
en aquesta vida urbana. Aquest és
un bon exemple del model de Bar-
celona que molts volem.

L’alcaldessa Colau diu que el tu-
risme i l’habitatge són “temes se-
cundaris” per a l’actual Govern de
la Generalitat. Què li contesta?
Em sembla que els fets parlen per
ells mateixos i que el nostre com-
promís amb el benestar dels ciuta-

dans de Catalunya es demostra
cada dia en tots els àmbits, també
en els dos que ara ens ocupaven.
En tot cas, la nostra voluntat no és
la de contestar ningú, sinó la de
col·laborar amb tothom, comen-
çant per l’alcaldessa de la capital
del país.

Com veu la capital del país després
de dos anys de govern Colau? El
seu partit a nivell local en fa un ba-
lanç molt crític i a alguns districtes
com les Corts i Sarrià s’han viscut
fenòmens, com el de les okupa-
cions, que han aixecat força pol-
seguera.
Esquerra Republicana és un partit
absolutament compacte, això està
fora de dubte de qualsevol. Un par-
tit que està totalment compromès
amb el futur d’aquest país i amb el
de la ciutat de Barcelona en parti-
cular. Tenim un projecte de ciutat
metropolitana i de capitalitat, com li
remarcava anteriorment, inqües-
tionable. La nostra presència al con-
junt de l’àrea metropolitana és cada
vegada més rellevant i, repeteixo,
tenim un projecte de ciutat que
estem convençuts que és el millor
possible per a Barcelona.

Millor que el que defensa l’al-
caldessa Colau, per tant.
He dit el millor possible per a Bar-
celona. I encantats que, en el futur,
tothom pugui col·laborar amb
nosaltres a l’hora d’implementar
aquest projecte, el nostre, que
estem convençuts que és el millor
per a Barcelona, per a l’àrea me-
tropolitana i per a Catalunya.<

“Estem fent un esforç per comprar 
pisos per posar-los a lloguer social” 

“Hem de buscar la
manera d’equilibrar

la presència 
turística, d’evitar una

pressió excessiva”

“Barcelona ha
d’assumir amb

plenitud i orgull
benentès el paper

de capitalitat”
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L’Associació de Veïns i Veïnes de
la Sagrada Família va acordar el
passat 5 de setembre, durant la
celebració de l’assemblea del
barri, convocar una manifesta-
ció pel pròxim 28 d’octubre
“contra la massificació turística
dels entorns del temple”. La
marxa sortirà de la cantonada
dels carrers Marina i Aragó i re-
correrà els carrers Marina, Pro-
vença, Sardenya i s’acabarà al ca-
rrer Mallorca.

L’entitat veïnal fa una crida a
la resta d’entitats i associacions
dels barris del voltant de la Sa-
grada Família, i del conjunt de la
ciutat -aglutinades a l’ABTS (As-
sociació de Barris per un Turis-
me Sostenible)- a afegir-se a la

jornada de protesta. L’associació,
que ha fet públic el manifest ‘El
temple ens ofega’, denuncia que
“entre els anys 2015 i 2016 la jun-
ta del temple ha incrementat un
40% l’oferta d’entrades a la Ba-
sílica,   passant de 3,2 milions de
l’any 2014, als 4,6 milions a l’any
2016”. Aixó, afegeixen des de
l’AVV Sagrada Família, “implica
un volum total de persones, a
l’espai públic de l’entorn del
temple, de més de 16 milions de
persones l’any”. Aquest escena-
ri, consideren des de l’entitat,
“desborda totalment el barri”,
provoca que hi hagi una “mobi-
litat insostenible” i alerten que
també  repercuteix “al dret a
l’habitatge amb la proliferació
d’ús turístic, molts d’ells il·legals”.

ENSURT
D’altra banda, el passat 12 de se-
tembre una falsa alarma va obli-

gar als Mossos d’Esquadra i a la
Guàrdia Urbana a desallotjar la
Sagrada Família al voltant de les
vuit del vespre. Durant un parell
o tres d’hores els carrers adjacents
al temple també van estar tallats. 

PORTES OBERTES
Qui podrà gaudir de la Sagrada
Família els dies 22, 23 i 24 de se-
tembre, segurament com no ho
fan la resta de l’any, són els
barcelonins. Durant aquests
tres dies se celebraran, coinci-
dint amb les festes de la Mercè,
jornades de portes obertes per
a tots aquells ciutadans que
prèviament hagin guanyat una
entrada a través d’un sorteig que
es va fer el passat 13 de setem-
bre. Coincidint amb aquestes
portes obertes la Sagrada Fa-
mília ha començat una cam-
panya que fa referència a l’any
que acabaran les obres, el 2026.

L’AVV Sagrada Família denuncia
que el temple “ofega” el barri

» Convoca una manifestació per al 28 d’octubre per denunciar la
“massificació turística” que pateixen els entorns de la Sagrada Família

Els veïns demanen que es redueixin les visites al temple. Foto: Arxiu

Una explosió en un forn 
del Fort Pienc deixa 21 ferits

SUCCESSOS4Una explosió a la
fleca l’Estrella, situada al número
137 del carrer de la Marina (El
Fort Pienc), va deixar el matí del
passat 16 de setembre 21 ferits,
un dels quals en estat crític.
L’explosió es va produir a la cal-
dera del forn d’un obrador als
baixos de l’edifici.

L’incident, que va alarmar els
veïns a causa del seu fort soroll,
es va produir quan passaven
pocs minuts de les set del matí i
la seva columna de fum va ser vi-
sible des de bona part del barri.
En l’incendi, que va calcinar el

forn i també va afectar el local del
costat, hi van treballar vuit ve-
hicles dels Bombers i fins a la
zona s’hi van traslladar 12 am-
bulàncies del SEM i diverses
patrulles de la Guàrdia Urbana.
Des del Centre d’Urgències i
Emergències Socials de Barce-
lona es va haver d’atendre els
afectats. Mentre durin les obres
de reparació els veïns del bloc no
podran tornar a casa.

El forn l’Estrella, que ha tingut
diversos propietaris, és un dels ne-
gocis més antics del barri del
Fort Pienc. Va ser fundat el 1868.

La Gran Via tindrà un nou
carril bici a la calçada  

MOBILITAT4L’Ajuntament va
anunciar el passat 15 de setembre
la seva intenció de fer un carril
bici a la calçada de la Gran Via.  El
projecte preveu la implantació de
carrils bici a la banda esquerra del
sentit de circulació de vehicles en
els dos laterals  de l’avinguda.

El primer tram d’aquest nou
carril bici, que l’Ajuntament pre-
veu començar a fer en l’últim tri-
mestre d’aquest any, serà entre
els carrers Vilamarí i Aribau i con-
nectarà amb els carrils bici que ja
hi ha al mateix Vilamarí i a Calà-
bria, Comte d’Urgell i Muntaner. 

Des del consistori expliquen
que aquest nou carril bici té un
doble objectiu: “Donar conti-

nuïtat al carril bici de la Gran
Via, entre la plaça Espanya i la
plaça de les Glòries i transformar
la major part del carril bici ja
existent, per tal de millorar la se-
guretat i el confort de la circula-
ció de bicicletes, així com la dels
vianants”.

CRÍTIQUES AL DE SARDENYA
D’altra banda, el nou carril bici del
carrer Sardenya ja ha aixecat al-
gunes crítiques entre els veïns. Tal
com ha informat Betevé, alguns
veïns s’han queixat que han d’in-
terrompre el pas dels ciclistes per
llençar les escombraries. L’A-
juntament ha dit que col·locarà
els contenidors als xamfrans.

Albert Ribas
SAGRADA FAMÍLIA

Ensenyament | L’Eixample comença el curs amb tres escoles noves
El curs 2017-2018 es va posar en marxa a l’Eixample el passat 12 de setembre amb tres 

escoles noves construïdes amb mòduls provisionals. Es tracta de l’Escola Eixample I, l’Escola 
Eixample II i l’Escola Cartagena. Al conjunt de la ciutat  hi ha hagut un augment del nombre 

d’alumnes en els ensenyaments obligatoris, ja que s’ha passat de 177.058 a 179.221.

Una imatge del forn després de l’explosió. Foto: Línia Eixample

La Guàrdia Urbana requisa
material de l’1-O al PDeCAT

SANT ANTONI4El PDeCAT va
denunciar el passat dissabte 16 de
setembre que la Guàrdia Urbana
els va requisar material de cam-
panya de l’1-O en una parada que
tenien muntada a Sant Antoni. 

L’actuació de la Guàrdia Ur-
bana va arribar després del re-
queriment de la Fiscalia Pro-
vincial on s’instruïa a totes les
policies locals perquè exerceixin
de policia judicial i impedeixin
que es faci el referèndum. La po-
licia local també va identificar
una de les persones que en aquell
moment hi havia a la parada. 

Després dels fets, el PDeCAT
de Barcelona va presentar un es-
crit a l’Ajuntament en què de-
manava que se’ls retornés tot el
material, ja que la formació en-
tén que “ha estat requisat inde-
gudament atenent que l'activi-
tat realitzada estava emmarca-
da en l'àmbit propi de la nostra
activitat política”. A l’escrit, el
PDeCAT també recorda que per
celebrar l’acte “es va sol·licitar la
corresponent autorització”.

REVISTA VEÏNAL
Relacionat amb l’1-O el passat 16
de setembre l’Associació de
Veïns de l’Esquerra de l’Eixam-
ple va denunciar que Correus

s’havia negat a distribuir la seva
revista perquè hi havia un arti-
cle sobre el referèndum. Tot i
que en un primer moment va ser
així, ja que el treballador de
Correus s’hi va negar, finalment
l’empresa va repartir la revista,
tal com han confirmat des de la
Confederació d’Associacions
Veïnals de Catalunya.

Per últim, i també relacionat
amb l’1-0, la plataforma d’ex-
trema dreta Por España Me
Atrevo ha convocat una con-
centració el 22 de setembre a les
portes de la seu de l’ANC, al ca-
rrer de la Marina. 
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L’Eixample és el tercer districte
que té els carrers més nets

ESPAI PÚBLIC4L’Eixample és el
tercer districte més net de la ciu-
tat. Aquesta és una de les con-
clusions que es pot extreure del
procés de detecció de punts amb
problemes de neteja que ha dut a
terme el consistori. I és que, dels
863 punts negres que s’han de-
tectat, l’Eixample, amb 79, que re-
presenten el 9,15% de total, és el
tercer districte que menys en té.
El districte que en té més és Ciu-
tat Vella, amb 107.

La tinent d’alcalde d’Ecologia,
Urbanisme i Mobilitat, Janet
Sanz, ha explicat que aquestes zo-
nes on s’acumula la brutícia “són
punts crítics com ara contenidors
desbordats, papereres en mal

ús, presència de mobles i an-
dròmines fora de l'horari de re-
collida excrements de gossos”,
entre d'altres. En el cas de l’Ei-
xample, com passa en sis dis-
trictes més, el principal causant
de la manca d’higiene en els
punts detectats són els orins i els
excrements de gossos.

Des del passat mes de febrer
un cos d’informadors de l’Ajun-
tament s’encarrega de sensibilit-
zar els ciutadans i els comerços
per millorar la neteja dels carrers.
Des del consistori afirmen que
“s’ha percebut una millora durant
tots els mesos de la campanya”.
La campanya s’allargarà fins al
pròxim mes de gener.

Salut | L’addicció tecnològica, al nou pla contra les drogues
El novè Pla d’Acció de Drogues de Barcelona incorpora per primera vegada el risc d’addiccions 

tecnològiques, com ara el joc patològic o la dependència excessiva de les pantalles. Segons l’Ajunta-
ment, al voltant d’un 3% dels nens i nenes de la ciutat podrien patir addicció a les pantalles. Una de

les altres prioritats del pla és combatre el consum de drogues vinculades a les relacions sexuals.

SOCIETAT4Una anàlisi de la
distribució salarial a la ciutat feta
recentment pel departament
d'Estudis del Gabinet Tècnic de
Programació de l'Ajuntament
ha confirmat que un terç dels as-
salariats barcelonins, concre-
tament el 32,4%, són com a
màxim mileuristes.

L’estudi, que se centra en el
període 2010-2015, constata
que els salaris mitjans es van re-
duir durant aquest període un
6,5% en termes reals. Les dades
negatives, però, no s’acaben
aquí. El document també con-
clou que el percentatge dels
ciutadans que com a molt són
mileuristes s’enfila fins a gaire-
bé el 65% si ens fixem en els
menors de 30 anys.  Una altra
dada dolenta és la que indica
que el percentatge de dones
que cobren sous iguals o infe-
riors als mil euros és més elevat
que el dels homes amb inde-
pendència de l’edat. 

Tot i això,  l’estudi constata
que la bretxa salarial entre ho-
mes i dones es va reduir lleuge-

rament durant aquest període i,
també, que els salaris de les
dones es distribueixen de forma
més equitativa que els dels ho-
mes. Així doncs, el salari mitjà
de les dones era de 24.486 eu-
ros el 2010 i de 25.191 euros el
2015. Per la seva banda, el dels
homes va passar dels 32.454 eu-

ros als 32.615 euros, cosa que
implica que en termes reals es
parli d’un descens de més del 7%
en el cas dels homes. És preci-
sament aquesta reducció el que
explica la lleu caiguda de la
bretxa salarial entre homes i
dones, que en cinc anys ha pas-
sat del 24,6% al 22,8%.

El 65% dels menors de 30 anys són mileuristes en el millor dels casos. Foto. Arxiu

Un terç dels assalariats de la
ciutat són com a molt mileuristes
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veïns en línia

El periòdic dels veïns dels barris de Barcelona

La FAVB condemna els atemptats del 17 d’agost i proposa un procés de reflexió sobre els fets

Condol i solidaritat
SOCIETAT/ La Federació d’Associacions
de Veïns de Barcelona (FAVB) va fer una
crida als ciutadans perquè participessin
en la manifestació del 26 d’agost de re-
buig als atacs terroristes que van colpejar
les Rambles i el municipi de Cambrils nou
dies abans. Ho va fer mitjançant un vídeo
que reproduïa el lema ‘No tinc por’, au-
tèntica declaració d’intencions de la ciu-
tat i del país després dels atemptats. 

“Després de la tragèdia, cal reaccio-
nar”, van afirmar des de la plataforma veï-
nal, la qual es va adherir a la convocatòria
formal d’una marxa que va aplegar més
de mig milió de persones. La manifestació
va començar als Jardinets de Gràcia i va fi-
nalitzar a la plaça de Catalunya, on l’actriu
Rosa Maria Sardà i una representant de la
Fundació Ibn Battuta, Míriam Hatibi, van
llegir un manifest en solidaritat amb les
víctimes i de rebuig a la violència terro-
rista. “La seva ideologia és la mort, la nos-
tra és una aposta decidida per la vida”, va
proclamar Sardà. 

Per altra banda, les autoritats presents
a la marxa –a més de les catalanes i muni-
cipals hi van ser presents tots els presi-
dents autonòmics, els membres del
govern de l’Estat i el rei Felip VI– van cedir
tot el protagonisme als cossos d’emer-
gències i de seguretat que van actuar de
manera decidida el dia de l’atemptat, els
quals van ser els encarregats d’encapçalar
la manifestació. Els van acompanyar re-
presentants d’entitats veïnals i ciutadanes
i d’establiments comercials i hotels de la
zona afectada pels atacs que aquell dia
van ajudar les persones que passejaven

per la Rambla i es van veure sorpreses
pels tràgics esdeveniments. 

Des de la FAVB han mostrat el seu re-
buig a aquesta acció “criminal” i han ex-
pressat el seu condol i solidaritat amb les
víctimes dels atemptats i les seves famí-
lies, alguns membres de les quals van
estar presents en primera línia de la ma-
nifestació del dia 26, al costat dels cossos
de seguretat i emergències. 

PROCÉS DE REFLEXIÓ
“Un crim d’aquestes característiques no es
pot justificar per cap argument ètic o po-
lític”, va expressar la FAVB, que ara ha
posat en marxa un “procés de reflexió”
sobre què ha passat, “les seves causes i les
vies per evitar que fets com aquest es re-
peteixin”, en referència als atacs que van
costar la vida a 16 persones i van deixar
un centenar de ferits. 

“Pensem que la tragèdia és un pro-
ducte de dinàmiques perverses, d’intole-
ràncies, injustícies i guerres de llarga
durada”, consideren des de la FAVB, des
d’on insisteixen que cal “intervenir en mol-
tes direccions”. De fet, aquesta és la idea
que expressaven al vídeo que van editar
per convocar els barcelonins a la manifes-
tació del 26 d’agost, en el qual proclama-
ven que no s’ha de tenir por a acollir
refugiats, a denunciar “la venda d’armes a
països que emparen el terrorisme” o “als
islamofòbics que promouen l’odi i el ra-
cisme”. De fet, han anunciat que pròxima-
ment presentaran un comunicat conjunt
amb altres entitats de la ciutat en el qual
desenvoluparan aquestes idees. 

NOU BARRIS/ “Ens preocupa la impunitat amb què creiem
que estan actuant els grups d’extrema dreta aliens al ba-
rri”. Aquesta és la principal queixa que han expressat en
un comunicat conjunt l’AVV de Prosperitat, la Prosperitat
Cultura en Acció 2 i la Xarxa 9 Barris Acull en relació amb
l’obertura d’una mesquita al carrer Japó d’aquest barri. 

La posada en marxa d’aquest centre de culte islàmic s’ha
vist envoltada de polèmica els darrers mesos. El 20 d’abril
diversos veïns es van manifestar contra la mesquita fent ser-
vir arguments legals, tot i que grups racistes i ultres com
Plataforma per Catalunya, Democràcia Nacional o Gene-
ració Identitària van intentar monopolitzar la mobilització.
Dies més tard, el 12 de maig, es va celebrar un acte en su-
port de la mesquita que va viure moments de tensió quan
detractors i partidaris es van encarar i insultar. 

“Els sabotatges continuats al local, l’extensió de pro-
paganda nazi i islamòfoba pel barri o la incitació a l’odi són
només alguns exemples d’actes directament delictius que
han envoltat l’oposició” a la mesquita, lamenten en el co-
municat. Per tot plegat, les tres entitats reclamen a l’A-
juntament i a la Generalitat que donin ordres a la policia
perquè sigui “més contundent” amb aquestes actituds i ins-
ta els veïns del carrer Japó a desmarcar-se d’actituds racistes
i a fer fora del barri els grups polítics antidemocràtics. 

Entitats de la Prosperitat fan una 
crida contra la islamofòbia i el racisme PARTICIPACIÓ/ Quaranta-vuit són les al·legacions que ha

presentat la Federació d’Associacions de Veïns de Barce-
lona (FAVB) al procés engegat per l’Ajuntament per can-
viar les normes del reglament de Participació Ciutadana,
una “reivindicació històrica” del teixit associatiu barceloní. 

En les al·legacions que ha presentat es valora “l’avanç
important que suposa l’establiment de noves vies per a
la participació a través de la iniciativa ciutadana” i apos-
ta perquè s’apropin a la “democràcia directa” a través del
compromís polític. A més, la FAVB considera que “cal pon-
derar adequadament” la participació de les entitats en els
consells de barri o audiències i reclama el correcte fun-
cionament d’aquests òrgans, cosa que implica “disposar
d’informació completa i acurada” amb antelació i convo-
catòries fetes amb suficient marge de temps. 

La FAVB aposta per 
la “democràcia directa”

Pintades contra alguns grups ultres. Foto: Twitter (@sssanjur)
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SALUT/ Menys cotxes, més salut.
Aquesta declaració d’intencions
també és el nom d’una campan-
ya que, impulsada per la Plata-
forma per la Qualitat de l’Aire, vol
lluitar contra la contaminació
que emeten els cotxes.

Sota el lema La contaminació
és invisible, les seves víctimes no, la
plataforma explica que la conta-
minació atmosfèrica a l’àrea me-
tropolitana és la causant de 3.500
morts prematures cada any i que
genera un cost sanitari d’uns 6.400
milions d’euros arreu del país.

Per això, la plataforma diu
que s’han d’aplicar mesures per re-
duir el trànsit, com ja han fet les
principals ciutats europees.

Una campanya 
per lluitar contra 
la contaminació

QUEIXA/ L’AV de la Dreta de l’Eixample ha
tornat a alertar sobre la situació proble-
màtica que afronten els veïns per conti-
nuar vivint al seu barri.

Segons han explicat en un comunicat,
aquesta situació és la conseqüència de la
“proliferació d’oficines i habitatges d’ús tu-
rístic, tan legals com il∙legals, i l’expulsió
del veïnat pels ‘desnonaments invisibles’,
és a dir, per no poder fer front a l’incre-
ment desmesurat del lloguer a l’hora de
renovar el contracte”. 

Els veïns afegeixen “la compra d’im-
mobles de propietat vertical per part de
fons d’inversió i societats especulatives”
com un altre dels factors que agreugen la
situació, i alerten que molts dels contrac-
tes de lloguer que hi ha actualment s’aca-

baran a finals d’aquest any i que molts
dels seus usuaris hauran de buscar pis en
un altre punt de la ciutat (o, fins i tot, fora
de Barcelona).

L’associació reitera que la suma de di-
ferents factors són els que han portat a la
situació actual. Entre altres, parlen de la si-
tuació actual de la Llei d’Arrendaments
Urbans (LAU), del turisme massiu, dels pri-
vilegis fiscals o de la inexistència d’un parc
d’habitatge públic i de lloguer protegit.

Per últim, l’AV de la Dreta de l’Eixam-
ple explica que entre el 2016 i el 2017 van
detectar 30 finques que estaven en venda
i que d’aquestes, 16 estaven “comprades
o en vies de ser comprades per societats
especulatives que es dediquen específi-
cament al mobbing immobiliari”.

L’AV de la Dreta de l’Eixample alerta
sobre la “problemàtica de l’habitatge”

POBLE-SEC/ En un comunicat
conjunt, Alerta Poble-sec, la Co-
ordinadora d’Entitats i Amics de la
plaça de Santa Madrona –amb el
suport de la Federació d’Associa-
cions de Veïns de Barcelona
(FAVB)– han reclamat que les te-
rrasses i els establiments de res-
tauració dels carrers Blai i Blesa tan-
quin una hora abans per tal de ga-
rantir l’espai públic com un indret
de trobada i d’ús col·lectiu i pel dret
a la salut i el descans dels veïns. 

El jutge va tornar a donar la raó
als restauradors al juliol, quan va
anul·lar per segona vegada l’or-
denació singular de terrasses que
obligava els negocis a tancar els
vetlladors una hora abans. 

Veïns del Poble-sec
volen una hora
menys de terrasses

TURISME/ L’Associació de Veïns
de la Sagrada Família ha tornat a
alçar la veu contra la massificació
turística que viu l’entorn del tem-
ple i el seu barri.

La darrera acció que han dut
a terme per combatre el turisme
de baixa qualitat va ser el passat
dia 5, quan es va celebrar una as-
semblea oberta als veïns del ba-
rri i de la ciutat a l’Espai 210 del
carrer Padilla. 

L’objectiu d’aquesta trobada
va ser la creació d’una plataforma
formada pels veïns i les entitats
que pateixen aquesta massifi-
cació i impulsar una nova mobi-
lització al carrer, que seria durant
la primera quinzena d’octubre.

Celebren una reunió
per combatre la
massificació turística

La ciutat es prepara per tornar a 
somriure amb la festa de la Mercè

CELEBRACIÓ/ El setembre signi-
fica per a molts barcelonins el re-
torn a la rutina, a la feina i a
l’escola, però quan el calendari
arriba a aquest mes, tothom a la
ciutat comença a pensar en una
festa: la Mercè. Enguany, els cinc
dies que serviran per celebrar les
festivitats en honor de la copa-
trona de la ciutat seran entre el 22
i el 25 d’aquest mes.

MARISCAL FA EL CARTELL
Com cada any, la iconografia i la
imatge de la Mercè és un dels as-
pectes més cridaners. Enguany,
que s’han complert els 25 anys de
la celebració dels Jocs Olímpics i
Paralímpics, l’il·lustrador valencià
Javier Mariscal (creador de Cobi i
Petra, les mascotes de les dues
cites) va ser l’escollit per dibuixar
el cartell. Segons va explicar ell
mateix, el seu dibuix és “una noia
de barri dotada d’uns atributs
cent per cent barcelonins: des
d’un pentinat amb el perfil del Ti-
bidabo fins a un tatuatge amb la
imatge de l’estàtua de Colom”.
Mariscal pren el relleu de Miguel
Gallardo.

Per la seva banda, Marina Gar-
cés, professora de filosofia de Sa-
ragossa, serà l’encarregada de
llegir el pregó que donarà el tret
de sortida a aquests cinc dies de
celebracions. La docent serà la se-
güent pregonera després de Ja-
vier Pérez Andújar.

REYKJAVÍK, CONVIDADA
A més, i continuant una tradició
que perdura des de la Mercè de
l’any 2007, enguany la ciutat con-

vidada serà Reykjavík. Quan es va
anunciar que aquesta capital nòr-
dica havia estat l’escollida, l’alcal-
dessa Colau va destacar “el seu
compromís cívic per promoure la
democràcia i la justícia social en
un context complicat”. 

El govern de Reykjavík i l’Ajun-
tament treballen des del passat
mes de febrer en la participació
que la ciutat islandesa tindrà du-
rant la Mercè. El que ja s’ha confir-
mat és la presència de diferents
artistes d’aquesta ciutat, com els
músics Halldor Mar, Ólöf Arnalds
o Reykjavíkurdætur (les filles de
Reykjavík), mentre que Sigga Sof-
fia, una especialista en dansa con-
temporània (disciplina a la qual
afegeix elements del circ) serà
una de les estrelles de la Festa del
Foc i la Llum.

La capital islandesa, una de les
ciutats de moda de l’actualitat,
prendrà el relleu de Medellín,
Quito, Istambul, Dakar, Sant Pe-
tersburg, Montreal, Viena, Esto-
colm, Buenos Aires i París.

MÉS BARRIS DE FESTA
Per últim, com ja va passar també
l’any passat, el consistori va anun-
ciar la seva voluntat de portar la
Mercè encara a més barris de la
ciutat. De fet, l’any passat ja es van
incorporar a la festa espais com la
Fabra i Coats o el parc de la Trini-
tat, però l’Ajuntament vol aconse-
guir que tots els districtes puguin
gaudir de la principal festa anual
de la ciutat. Els punts que s’hi afe-
geixin se sumaran als habituals,
com la plaça de Sant Jaume, la
plaça Catalunya o la Ciutadella.



Comerç
líniaeixample.cat Setembre 2017

| 18

Dos flequers del districte
reben la Llesca d’Or

PREMIS4El Forn Sant Jo-
sep –ubicat al carrer Roger de
Llúria– i el Forn Baluard –amb
diversos establiments a la ciutat,
un d’ells a la Dreta de l’Eixam-
ple– van rebre el passat 14 de se-
tembre la Llesca d’Or com a
mestres flequers de l’any. 

El lliurament de premis va te-
nir lloc al Centre Cívic Fort Pienc
i va estar organitzat, com cada
any, per Panàtics. També hi va
assistir la regidora de Comerç,
Montserrat Ballarín. 

Els dos flequers encarregats
de recollir el premi van ser Anna
Bellsolà, del Forn Baluard, i
Emili Feliu, del Forn Sant Josep.

Enguany la Llesca d’Or va ser
compartida pels dos establi-
ments, ja que el jurat va veure
més just això que no pas desfer
l’empat entre dos flequers amb
tant de talent. 

Per altra banda, durant l’ac-
te es van lliurar diplomes als 34
mestres flequers que formen la
Ruta del Bon Pa Barcelona Ciu-
tat, un selecte col·lectiu de for-
ners seleccionat per professio-
nals de tot el continent que van
puntuar el pa de pagès de mig
quilogram de 160 forns de Bar-
celona d’acord amb diversos pa-
ràmetres. Una iniciativa que
també es farà a Madrid.

CULTURA4La cinquena Fira de
les Arts Escèniques que l’Eix
Fort Pienc va posar en marxa
l’any 2013 canvia enguany de
format per tal de “donar un nou
impuls al projecte”. I és que el
pròxim 30 de setembre el parc
de l’Estació del Nord es trans-
formarà en un gran escenari on
el teatre de petit format, la dan-
sa i la música seran l’epicentre
d’una jornada que arrencarà a les
sis de la tarda i s’allargarà fins a
les dues de la matinada. 

Els organitzadors expliquen
que hi concursaran sis obres de
creadors d’entre 18 i 28 anys que
es portaran a escena. Es tracta de
propostes “arriscades, a cavall
entre diversos gèneres” les quals
optaran a premis amb una do-
tació de 2.000 euros. 

Tanmateix, aquella tarda
arrencarà amb tallers gratuïts de
dansa, teatre, acroioga –disci-
plina que se centra en el ioga
acrobàtic– i altres disciplines, i
seguirà amb la interpretació de
les obres presentades a concurs.
De tota manera, durant el festi-

val hi ha preparades diverses sor-
preses, un espai de bar i una fes-
ta amb la música de DJ Rambla. 

Des de l’Eix Fort Pienc ex-
pliquen que l’Estació Escènica
vol apropar els joves a les arts es-
cèniques, oferint-ne una visió
atractiva, i potenciar la creació
d’una xarxa cultural, interesco-
lar i artística. 

Els sis espectacles que entren

a concurs són Por qué te vas, de
Les Endorfines; La Venedora de
Llumins, de Com un llum; La
Doble hélice, de Sílvia Batet i
Bruno Ramírez; Trilogia de la
desafecció, de Júlia Barbany,
Ricard Boyle i Marc Domungo;
Siniestra, escrita i dirigida per
Cesc Sabater, i Reflejo, de Júlia
Barragán, Blanca Boza, Júlia
Morella i Clara Peteiro. 

Un moment de la passada edició. Foto: Twitter (@alejandrosaiz)

L’Eix Fort Pienc potencia les arts
amb la nova Estació Escènika

Estudi | Els supermercats de proximitat, els més sostenibles
Segons un estudi de l’Associació Espanyola de Distribuïdors, Autoserveis i Supermercats 

(Asedas), el supermercat de proximitat és el més sostenible medi ambientalment parlant. 
Entre les raons que esgrimeix el document, destaca el fet que un 85% dels seus clients 

s’hi desplacen a peu i que aquests establiments no necessiten grans accions urbanístiques. 

Bellsolà i Feliu rebent el premi. Foto: Panàtics
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BÀSQUET4La temporada 2017-
18 és a punt d’arrencar per al sè-
nior masculí del CB Roser. Els
homes de Juan Hereza debuta-
ran en una categoria estatal, la lli-
ga EBA, el pròxim dissabte 23,
quan visitaran la pista de la Unió
Bàsquet Sant Adrià (UBSA), a
partir de les sis de la tarda.

Aquest serà el debut oficial
del conjunt vermell en aquesta
categoria, un matx, però, que
arriba després de dues derrotes
gairebé consecutives en l’estrena
a la Lliga Catalana EBA: la pri-
mera el passat dia 16 al pavelló
Llars Mundet (que serà la nova
casa de l’equip durant aquest
curs) contra l’Aracena de Coll-
blanc (50-71) en un partit que es
va decidir a favor dels visitants en
el darrer parcial i la segona en el
primer derbi de la ciutat, contra
el JAC Sants de Roger Grimau,

l’endemà al Centre Esportiu de la
Bordeta, en un enfrontament
molt més igualat que el que els va
enfrontar contra els hospita-
lencs, però que va acabar a favor
del conjunt de Sants per 59-49.

Després del primer partit a
domicili a Sant Adrià del Besòs,
els d’Hereza començaran el seu
camí en la categoria més baixa
del bàsquet estatal com a locals
el pròxim dissabte 30, quan tor-
naran a rebre la visita de l’Ara-
cena de Collblanc i, per tant,
tindran l’oportunitat de revenjar-
se esportivament del conjunt de
l’Hospitalet.

La primera volta de la lliga
EBA s’acabarà el dia 13 de gener
del 2018 per als vermells (amb la
visita al CB Sant Josep de Bada-
lona, en el primer partit de l’any
que ve), mentre que la fase re-
gular d’aquesta competició arri-

barà a la seva fi el dia 28 d’abril,
amb la visita del conjunt badaloní
al Llars Mundet. Els de l’Eixam-
ple voldran evitar les quatre po-
sicions de descens per no haver
de tornar a jugar a la Copa Ca-
talunya el curs 2018-19.

EL FEMENÍ COMENÇA PERDENT
El compte enrere per a la lliga,
però, ja s’ha acabat per al primer
equip femení, que va debutar a la
Copa Catalunya perdent un par-
tit molt ajustat a la pista del
Mataró Boet (60-54). Les de
Jordi Justribó van marxar al
descans amb una petita renda fa-
vorable (31-34), però les locals
van aconseguir capgirar el re-
sultat al tercer parcial i ja no dei-
xarien escapar el triomf.

El debut al pavelló de l’Esta-
ció del Nord serà el pròxim dia 24,
quan rebran el Draft Gramenet.

El CB Roser, a punt per 
al seu debut a la lliga EBA

» Els de Juan Hereza visitaran la UB Sant Adrià el pròxim dia 23
» El primer partit de la temporada a casa serà contra el Collblanc

El CFS Eixample arrencarà el
curs rebent l’SP San Vicente

FUTBOL SALA4El segon curs
del CFS Eixample a la Segona
Divisió nacional femenina del
futbol sala és a punt de comen-
çar. L’equip ultima la seva pre-
paració de cara al primer partit
oficial de la temporada, que es
jugarà el pròxim dia 30 al pave-
lló de Santa Isabel, i que farà que
l’equip rebi la visita de l’SP San
Vicente Hércules de Sant Vi-
cent del Raspeig.

I és que després de l’excel·lent
temporada que van protagonit-
zar el curs passat (l’equip va
acabar en la cinquena posició en
el seu primer curs a la categoria),

l’espectacle està més que garan-
tit al pavelló de Santa Isabel.

Sabadell (al Vallès), Xaloc
Alacant (al País Valencià) i Cas-
telldefels (a casa) seran els altres
reptes de l’inici del curs per al
conjunt roig-i-negre.

EL MASCULÍ, A L’OCTUBRE
I una setmana després que co-
menci el curs per al primer equip
femení, el sènior masculí ence-
tarà el seu camí en la Divisió
d’Honor. L’equip jugarà el seu
primer partit a casa el pròxim 7
d’octubre, quan rebrà la visita del
CE Alheña de l’Hospitalet.

El club va presentar els equips el passat dia 16. Foto: CBR

Triplet de victòries per a 
l’FC l’Esquerra de l’Eixample

FUTBOL4Millor impossible.
L’FC l’Esquerra de l’Eixample
ha començat la temporada 2017-
18 amb un triplet de victòries en
tres partits que col·loca el con-
junt de José María Soldevila al
capdavant del grup 10 de Tercera
Catalana (juntament amb el
Club Barcelonista Terlenka, però
amb millor goal average).

L’equip va encetar el curs
amb una victòria a domicili con-
tra el CCD Turó de la Peira (1-2),
va guanyar a l’Escola Industrial
de forma contundent contra el fi-
lial del CF Santa Eulàlia (3-1) i va
enviar un missatge contundent
a la resta de la categoria amb una
victòria incontestable al muni-

cipal Salt del Pi contra el filial de
l’Espluguenc (0-4). Jordi Gu-
tiérrez i Fran Torres, amb dues
dianes cadascun, han començat
la temporada amb un bon idil·li
de cara a porteria.

Un cop superat amb nota
excel·lent el tret de sortida de la
competició, els de Soldevila vol-
dran mantenir aquesta bona di-
nàmica per tal de no abandonar
la zona alta de la classificació.

Els pròxims reptes per a l’e-
quip seran la visita del CD Pu-
jadas (el dia de la Mercè a les sis
de la tarda), el desplaçament al
camp de l’Atlètic Ibèria (l’1 d’oc-
tubre) i el partit a casa contra el
CF la Florida (el dia 8 d’octubre).

Atletisme | Continuen obertes les inscripcions per al Correbarri
15 d’octubre. Des de fa setmanes, els atletes barcelonins tenen marcada en vermell aquesta
data en el seu calendari, ja que és quan es disputarà l’edició d’enguany del Correbarri. Les

inscripcions ja estan obertes de fa setmanes i el termini per apuntar-se a la cursa romandrà
obert fins al dia 10 del mes que ve. El recorregut serà de 10 quilòmetres per Ciutat Vella.

El Bannouri i Rodríguez
guanyen la Cursa de la Mercè

ATLETISME4Matí de rècords. El
passat diumenge 17, Mourad El
Bannouri i Lidia Rodríguez van
aconseguir la victòria en la 39a
edició de la Cursa de la Mercè. A
més, tant l’atleta del Club La San-
si com la corredora del Cornellà
Atlètic van aconseguir la millor
marca en la història d’aquesta
prova, que va reunir uns 12.000
atletes pels carrers del centre de
la ciutat i que va servir per ho-
menatjar els Jocs Olímpics del 92.

L’atleta marroquí va ser el
més ràpid i va confirmar la seva
condició de favorit completant el

recorregut en 29 minuts i 24 se-
gons. Carles Castillejo, que va
guanyar l’any passat, es va haver
de conformar amb la plata des-
prés de creuar la meta en segona
posició (19 segons més tard que el
guanyador), mentre que Abde-
rrahim El Jaafari, company d’El
Bannouri, va completar el podi.

Per la seva banda, Rodrí-
guez va aturar el cronòmetre en
34 minuts i 12 segons. Des-
prés de l’atleta del Cornellà,
van pujar al podi dues de les ha-
bituals d’aquestes proves, Ja-
neth Becerra i Sílvia Segura.
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DEL 22 AL 25 DE SETEMBRE
Tot el dia Entre els dies 22 i 25 d’aquest mes,

l’Eixample celebrarà la festa de la patrona de
la ciutat amb actes, concerts i Reykjavík
com a ciutat convidada.

DES DEL 20 DE SETEMBRE
12:00 El PIAD de l’Eixample coordina un taller

que utilitza la dansa com a eina per connectar
amb el cos de les dones i apoderar-les. L’ac-
tivitat és gratuïta, cal inscripció prèvia. / Cen-
tre Cívic Urgell.

DIMECRES 4 D’OCTUBRE
18:30 El xef Joan Gurguí serà l’encarregat de co-

ordinar el taller anomenat Cuina amb llegums,
i ensenyarà a preparar receptes com amani-
des, hummus o mongetes amb cloïsses i sal-
sa verda. / Mercat del Ninot.

DES DEL 21 DE SETEMBRE
Matí-TardaGranados, de París a Goya és el nom

de la mostra que farà una repassada a la tra-
jectòria i a les influències principals del mú-
sic barceloní Enric Granados. / Museu de la Mú-
sica - L’Auditori.

FINS AL 27 DE SETEMBRE
Matí-TardaQuè és el banc del temps?és una mos-

tra fotogràfica que ensenya els intercanvis en-
tre les usuàries i els usuaris del Banc del Temps
de Dreta Eixample-Fort Pienc. / Centre Cívic
Ateneu Fort Pienc.

DIVENDRES 29 DE SETEMBRE
18:00 Els cinèfils més joves del districte tenen

una cita obligada el dia 30 amb aquesta ses-
sió anomenada Cinema per a tothom. El ti-
tol que es projectarà està per determinar. /
Centre Cívic Cotxeres Borrell.

DILLUNS 2 D’OCTUBRE
17:30Helena Prim serà l’encarregada de coor-

dinar l’activitat lúdica anomenada Juguem en
Anglès (4 a 9 anys). Cal inscripció prèvia. / Cen-
tre Cívic Cotxeres Borrell..

DISSABTE 30 DE SETEMBRE
16:30 Partit de futbol sala corresponent a la pri-

mera jornada de la Segona femenina entre
el CFS l’Eixample i el CP San Vicente Hércu-
les. / Pavelló de Santa Isabel.

CULTURA INFANTIL ESPORTSEXPOSICIONSTALLERS

La professora Naiara Celades serà l’en-
carregada de coordinar el curs ano-
menat Mamifit: fitness per a mares i
fills/es. / Centre Cívic Sagrada Família.

Arrenca un nou curs
familiar de ‘Mamifit’
A partir del 2 d’octubre

Inicia’t en el Photoshop és el taller
amb el qual aprendràs l’ABC d’aquest
software d’edició d’imatges. Cal por-
tar l’ordinador portàtil. / Centre Cívic
Cotxeres Borrell.

Un curs per iniciar-se en 
el domini del Photoshop
Des del 5 d’octubre a les 19:00

La irreverència i allò políticament in-
correcte són les banderes de The Hole
Zero, la preqüel·la dels dos espectacles
de la factoria de The Hole. / Teatre Co-
liseum.

‘The Hole Zero’, humor
irreverent i acrobàcies

Diumenge 24 de setembre a les 22:00

Partit de bàsquet corresponent a la se-
gona jornada de lliga EBA entre el Club
Bàsquet Roser i l’Aracena AEC Coll-
blanc. / CEM Mundet.

El CB Roser debuta a la lliga
EBA contra l’Aracena Collblanc
Dissabte 30 de setembre a les 18:00
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Al districte de l'Eixample hi
transcorren la majoria d'actes
reivindicatius de tota la ciutat
de Barcelona i, per extensió,
de Catalunya. A més, el dia de
Sant Jordi, l'Eixample esdevé
un espai neuràlgic i s'omple
de paradetes de llibres i roses.
Per exemple, enguany els tèc-
nics del districte van concedir
més de 1.900 llicències, realit-
zant una labor extraordinària
i exemplar.

Així mateix, a l'Eixample, jun-
tament amb Ciutat Vella, hi
transcorren esdeveniments d'alt
ressò mediàtic, com ara la ma-
nifestació de l'1 de maig, el
PRIDE o la Diada Nacional de
Catalunya. És essencial el treball
que realitzen les entitats orga-
nitzadores d'aquests esdeveni-
ments, com també els voluntaris
que hi participen. També és im-
portantíssima la tasca que re-

alitza la Guardia Urbana i els
Mossos d'Esquadra, ordenant el
transit i mantenint la seguretat.
Finalment, s'ha de destacar la
labor dels treballadors del trans-
port públics, bombers, tècnics
municipals, treballadors de la
neteja i molts altres.

La propera festa de la de-

mocràcia, l'1 d'Octubre, neces-
sitarem voluntaris per tal que
hi hagi interventors i apoderats
a les meses electorals, però
també necessitarem que fun-
cionin els serveis públics. En
particular, serà necessari des-
plegar els Mossos d'Esquadra i
les policies locals per garantir

la normalitat democràtica a la
jornada electoral.

A Barcelona hem arribat a
un acord per tal que la ciutat
no giri l'esquena a aquesta
mobilització sense prece-
dents a la història del nostre
país. D'aquesta manera, els
barcelonins i barcelonines

tindran l'oportunitat de votar
com sempre en aquest refe-
rèndum per decidir el futur
del nostre país. No podia ser
de cap altra manera.

El dia 1 d'octubre tenim l'o-
portunitat de guanyar la de-
mocràcia i la llibertat. No ho
desaprofitem!

Eixample
Al referèndum de l'1 d'octubre,

guanyem la democràcia

Pàgines especials

L’1 d’octubre, una oportunitat per convertir
Barcelona en una capital d’Estat

El pròxim 1 d’octubre els barcelonins i
barcelonines estem cridats a les urnes
per decidir el nostre futur. El referèn-
dum sobre la independència és una
resposta a la voluntat majoritària dels
ciutadans de Catalunya de decidir de-
mocràticament el futur del país. Al-
hora, però, suposa també una
oportunitat per convertir Barcelona
en una capital d’Estat. I això què su-
posa per a Barcelona?

Tenir un Estat que no ens vagi a la
contra permetrà, per exemple, evitar
episodis com els que s’han produït
darrerament a l’Aeroport del Prat,
amb unes cues interminables als con-
trols de seguretat que, en canvi, no hi
ha hagut a altres aeroports com el de
Barajas. També permetrà tenir una
xarxa de Rodalies digna o evitar au-
tèntiques trinxeres com les que hi ha
als entorns de l’Estació de Sants o a
la Sagrera (que depenen d’ADIF i, per
tant, del govern espanyol).

D’altra banda, una República Cata-

lana permetrà legislar sobre matèries
tan sensibles a la ciutat de Barcelona
com l’habitatge, la pobresa energè-
tica, la igualtat entre homes i dones o

l’acollida de refugiats. El Parlament de
Catalunya ha legislat sobre totes
aquestes qüestions, però el govern
espanyol les ha acabat recorrent uti-

litzant el Tribunal Constitucional. El
pròxim 1 d’octubre, el futur de Barce-
lona i del país depèn de nosaltres.
Que ningú es quedi a casa!
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